

ARRETE N° 15 / DGSN/SG/DRH/SDROPS/SR.-
portant ouverture d'un concours spécial pour le recrutement de
50 ELEVES-OFFICIERS DE POLICE en 1^{ère} année à l'Ecole
Nationale Supérieure de Police.-

/_E PRESIDENT DE LA REPUBLIQUE,

- Vu la Constitution;
 - Vu le décret n°2011/412 du 09 décembre 2011 portant réorganisation de la Présidence de la République;
 - Vu le décret n°96/034 du 1^{er} mars 1996 portant création d'une Délégation Générale à la Sûreté Nationale;
 - Vu le décret n°2012/540 du 19 novembre 2012 portant organisation de la Délégation Générale à la Sûreté Nationale ;
 - Vu le décret n°94/199 du 07 octobre 1994 portant Statut Général de la Fonction Publique de l'Etat;
 - Vu le décret n°2012/539 du 19 novembre 2012 portant Statut Spécial du Corps des fonctionnaires de la Sûreté Nationale ;
 - Vu le décret n°75/496 du 03 juillet 1975 fixant le régime des concours administratifs et ses divers modificatifs ;
 - Vu le décret n°75/459 du 26 juin 1975 déterminant le régime de rémunération des personnels civils et militaires de la République du Cameroun, modifié par le Décret n°79/64 du 03 mars 1979 ;
 - Vu le décret n°2010/263 du 31 août 2010 portant nomination d'un Délégué Général à la Sûreté Nationale ;
 - Vu le décret n°2010/280 du 13 septembre 2010 accordant délégation permanente de signature à Monsieur **Martin MBARGA NGUELE**, Délégué Général à la Sûreté Nationale;
 - Vu le décret n°2012/545 du 20 novembre 2012 portant organisation et fonctionnement de l'Ecole Nationale Supérieure de Police et des Centres d'Instruction et d'Application de la Police ;
 - Vu l'Arrêté n°204/CAB/PR du 16 avril 2003 fixant les conditions d'admission aux différents cycles de formation et le régime des études à l'Ecole Nationale Supérieure de Police et dans les Centres d'Instruction et d'Application de la Police, modifié et complété par l'arrêté n°913/CAB/PR du 15 septembre 2014 ;
- Considérant les nécessités de service ;

A R R E T E :

ARTICLE 1^{ER}.- (1) Un concours spécial pour le recrutement de **50 Elèves-Officiers de Police** en 1^{ère} année de Police de l'Ecole Nationale Supérieure de Police est ouvert le **26 août 2017**.

(2) Ce concours est réservé aux fonctionnaires de la Sûreté Nationale remplissant les conditions fixées par le présent arrêté.

I – CONDITIONS GENERALES ET PARTICULIERES :

Les candidats doivent remplir les conditions spécifiques ci-dessous exigibles pour être inscrit sur la liste des candidatures audit concours, notamment :

- ⇒ être fonctionnaire de la Sûreté Nationale, titularisé dans un grade de la hiérarchie des cadres du Corps à la date du concours;
- ⇒ être titulaire du diplôme de Baccalauréat, du General Certificate of Education (Advanced Level) avec au moins deux (02) matières, obtenu en une seule et même session à l'exception de celle intitulée RELIGIOUS KNOWLEDGE, ou d'un diplôme reconnu équivalent ;
- ⇒ n'avoir pas fait l'objet d'une sanction disciplinaire en cours de validité;
- ⇒ N'avoir pas fait l'objet d'une condamnation, soit pour crime, soit pour délit touchant à la probité notamment pour vol, faux, trafic d'influence, escroquerie, corruption, détournement de deniers publics et abus de confiance ; soit à une peine d'emprisonnement ferme supérieure à six (06) mois, ou encore à une peine assortie de l'une des déchéances prévues aux alinéas 1 et 6 de l'article 30 du Code Pénal Camerounais.

(3) Les conditions ci-dessus énumérées, doivent être remplies en totalité par le candidat ; la non-satisfaction de l'une d'entre elles entraînant inéluctablement le rejet de la candidature.

II – CONSTITUTION DES DOSSIERS DE CANDIDATURE :

ARTICLE 2.- Toute personne désireuse de faire acte de candidature doit, au préalable et dès l'ouverture du concours, s'inscrire par internet au site www.dgsn-cm.com/concours2017, du 22 mai au 21 juillet 2017 à 15 heures 30 minutes précises.

ARTICLE 3.- (1) Les dossiers de candidature seront reçus complets à la Délégation Générale à la Sûreté Nationale, ou dans les Délégations Régionales de la Sûreté Nationale suivant un ordre de passage qui leur sera communiqué par téléphone portable.

Les dossiers devront comprendre :

1°– Une demande d'inscription manuscrite, sur papier timbré à 1.000 francs CFA, datée, signée et adressée à Monsieur le Délégué Général à la Sûreté Nationale, spécifiant explicitement :

- les noms, prénoms, adresse, sexe, date et lieu de naissance du candidat ;
- le Département et la Région d'origine du candidat ;
- l'indication du concours sollicité ;
- le numéro de la Carte Nationale d'Identité ou de la carte professionnelle du candidat ;
- l'énumération des pièces jointes à la demande ;

2°– Une copie de l'arrêté d'intégration certifiée par le Sous-Directeur de la Gestion Administrative ;

Les candidats en cours d'intégration devront se faire délivrer une attestation auprès dudit Sous-Directeur, laquelle précisera les références de la transmission du dossier à la Présidence de la République ;

3°- La fiche d'inscription obtenue au site internet indiqué ci-dessus, dûment remplie, signée du candidat et comportant deux photos format 4x4 ;

4°- un reçu de versement de la somme de **21 000 francs CFA** représentant les frais d'inscriptions au concours, effectué aux guichets des agences d'Express Union ou par Express Union Mobile Money après obtention, conformément à la procédure décrite au site www.dgsn-cm.com/concours2017, du numéro autorisant le paiement. Ceux qui payeront par Express Union Mobile Money devront se présenter dans une agence d'Express Union en vue de l'obtention d'un reçu physique ;

5°- Une copie certifiée conforme du diplôme exigé, signée par une autorité habilitée à le faire ;

6°- Une attestation de présentation de l'original du diplôme signée par une autorité civile compétente ;

7°- Une grande enveloppe de format A4 à l'adresse du candidat affranchie d'un timbre postal au tarif réglementaire ;

(2) Tout dossier incomplet parvenu à la Délégation Générale à la Sûreté Nationale sera automatiquement rejeté et renvoyé à son expéditeur.

(3) La liste des candidats autorisés à concourir sera diffusée par la Délégation Générale à la Sûreté Nationale, cette diffusion seule faisant foi.

III - CENTRE UNIQUE D'EXAMEN : YAOUNDE

ARTICLE 4.- Les candidats se présenteront 30 minutes avant l'heure de la première épreuve devant les salles d'examen, munis chacun de sa Carte Nationale d'Identité et du récépissé de dépôt du dossier. Ils ne devront avoir sur eux ni papier, ni document, les feuilles de composition et de brouillon étant procurées par l'Administration.

IV - LES EPREUVES :

ARTICLE 5.- (1) Le concours comporte des épreuves écrites et orales. Elles sont notées de 0 à 20 et affectées d'un coefficient variable.

(2) Les candidats aux concours spéciaux ne sont pas concernés par les visites médicales d'incorporation, les épreuves physiques et l'enquête de moralité.

A) - LES EPREUVES ECRITES :

Les épreuves écrites dont le programme est en annexe, se dérouleront selon les horaires ci-après :

DATES	NATURE DES EPREUVES	COEF	DUREE	NOTE ELIMINATOIRE	HORAIRE
26/08/2017	<u>1^{ère} EPREUVE</u> CULTURE GENERALE/ GENERAL KNOWLEDGE	5	4 H00	6/20	8H00-12H00
26/08/2017	<u>2^{ème} EPREUVE</u> RAPPORT/REPORT	3	3 H00	6/20	14H00-17H00

Seront déclarés admissibles, les candidats qui, sans note éliminatoire après application des coefficients, auront obtenu sur l'ensemble des épreuves écrites, une moyenne de 11/20.

B) – LES EPREUVES ORALES :

Les candidats admissibles subiront les épreuves orales au **centre unique de YAOUNDE.**

Les questions à l'oral relèvent à la fois du programme de concours et des problèmes d'actualité. Après une préparation sommaire sur la question tirée, le candidat admissible en fera un exposé de 10 minutes, suivi d'un entretien de 10 minutes avec le jury sur un sujet d'ordre général (coef.2).

V – DE L'ADMISSION :

ARTICLE 6.- Les résultats du concours feront l'objet d'un avis du Délégué Général à la Sûreté Nationale.

ARTICLE 7.- Ne seront déclarés définitivement admis que les candidats qui auront obtenu la moyenne requise sans note éliminatoire. Ils seront nommés Elèves-Officiers de Police en 1^{ère} année à l'Ecole Nationale Supérieure de Police par l'autorité investie du pouvoir de nomination.

ARTICLE 8.- Le présent arrêté sera enregistré et publié au Journal Officiel en français et en anglais.-

YAOUNDE, LE 08 MAI 2017.

**P. LE PRESIDENT DE LA REPUBLIQUE
et par délégation**

LE DELEGUE GENERAL A LA SURETE NATIONALE



- Martin MBARGA NGUELE -

ANNEXE :

PROGRAMME DU CONCOURS SPECIAL POUR LE RECRUTEMENT DE 50 ELEVES - OFFICIERS DE POLICE EN 1^{ère} ANNEE.

PREMIERE EPREUVE : – CULTURE GENERALE/GENERAL KNOWLEDGE

Composition sur l'évolution des questions politiques, économiques, sociales et culturelles dans le monde depuis 1939.

L'accent sera mis sur les problèmes spécifiques de l'Afrique en général et du Cameroun en particulier.

DEUXIEME EPREUVE : – RAPPORT/REPORT

Rédaction d'un rapport sur une question de service.

Order N° 15 /DGSN/SG/DRH/SDROPS/SR.-
To launch a special competitive examination for the recruitment of **50 CADET ASSISTANT SUPERINTENDENTS OF POLICE** into the first year of the National Advanced Police School.-

THE PRESIDENT OF THE REPUBLIC,

- Mindful of the Constitution;
- Mindful of Decree n°2011/412 of 9th December 2011 to reorganize the Presidency of the Republic;
- Mindful of Decree n°96/034 of 1st March 1996 to create the General Delegation for National Security;
- Mindful of Decree n°2012/540 of 19th November 2012 to organize the General Delegation for National Security;
- Mindful of Decree n°94/199 of 7th October 1994 relating to the general rules and regulations governing the Public Service;
- Mindful of Decree n°2012/539 of 19th November 2012 relating to the special rules and regulations governing the National Security Corps;
- Mindful of Decree n°75/496 of 3rd July 1975 to determine the nature of administrative examinations, and subsequent modifications;
- Mindful of Decree n°75/459 of 26th June 1975 to determine the remuneration of civil and military personnel of the Republic of Cameroon, as modified by Decree n°79/64 of 3rd March 1979;
- Mindful of Decree n°2010/263 of 31st August 2010 to appoint the Delegate General for National Security;
- Mindful of Decree n°2010/280 of 13th September 2010 to grant permanent delegation of signature to Mr. **Martin MBARGA NGUELE**, Delegate General for National Security;
- Mindful of Decree n°2012/545 of 20th November 2012 relating to the organization and functioning of the National Advanced Police School and Police Training Centres;
- Mindful of Order n°204/CAB/PR of 16th April 2003 relating to admission requirements into the various cycles, nature and conditions of study at the National Advanced Police School and Police Training Centres, as modified and completed by order n°913/CAB/PR of 15th September 2014;

Considering service imperatives,

HEREBY ORDERS AS FOLLOWS:

ARTICLE 1.- (1) A special competitive examination for the recruitment of **50 CADET ASSISTANT SUPERINTENDENTS OF POLICE** into the first year of the National Advanced Police School shall take place on **26th August 2017**.

(2) The exam shall concern only Civil Servants of the National Security Corps who shall fulfilled the requirements laid down by this order.

I – GENERAL AND SPECIFIC REQUIREMENTS:

Prospective candidates shall fulfill the following specific requirements to qualify for the competitive examination. They shall:

- ⇒ Be Civil Servants of the National Security Corps duly integrated into one of the ranks of the corps by the date of the examination;
- ⇒ Be holders of the General Certificate of Education, Advanced Level (GCE AL) with a pass in at least two papers, obtained in one sitting excluding RELIGIOUS KNOWLEDGE, "Le Baccalauréate de l'Enseignement Secondaire", or any other equivalent certificate;
- ⇒ Not have any sanction which is still running;
- ⇒ Enjoy their civic rights;
- ⇒ Not have been sentenced for a felony or a misdemeanour touching on probity notably, theft, forgery, influence peddling, false pretences, corruption, embezzlement of public funds and misappropriation; for more than 6 months in prison or for any other offence as stipulated in Section 30, paragraphs 1 and 6 of the Cameroon Penal Code.

Candidates shall fulfill all these requirements; failure to comply with any of these requirements shall automatically lead to rejection.

II – REQUIRED DOCUMENTS:

ARTICLE 2. - Prospective candidates shall, prior to the compilation of their documents, register online via the website www.dgsn-cm.com/concours2017, from the 22nd May to 21st July, 2017 at 3.30 p.m. prompt.

ARTICLE 3. – (2) Candidates, whose online registration shall be validated, shall submit their complete registration file at the General Delegation for National Security in Yaoundé or at any of the Regional Delegations for National Security, following a schedule that shall be made known to them by phone.

APPLICATION FILES SHALL COMPRISE:

1°– A handwritten application with date and signature and bearing a fiscal stamp of 1.000 CFA francs, addressed to the Delegate General for National Security. The application shall clearly state:

- The candidate's full name, address, sex, date and place of birth;
- Division and Region of origin;
- The chosen competitive examination;
- National Identity Card number or Professional card number;
- The list of all enclosed documents;

2°– A copy of the Integration decision legalized by the Sub-Director of Administrative Management;

Candidates pending integration shall have an attestation issued to them by the Sub-Director of Administrative Management which shall bear the references of the integration file forwarded to the Presidency of the Republic;

3°– An online registration form, printed from the web site www.dgsn-cm.com/concours2017, and duly signed by the candidate with two passport size (4X4) colour photographs on a white background;

4°– A receipt of payment of **21 000 CFA francs** for registration, issued by any branch of Express Union or through Express Union Mobile Money, after obtaining a code which will enable payment. The code shall be generated during online registration on the

website www.dgsn-cm.com/concours2017. Those who shall pay by Express Union Mobile Money shall report to any branch of Express Union to obtain a printed receipt;

5°– A certified true copy of the required certificate, signed by the competent authority;

6°– An attestation of presentation of originals signed by the competent authority;

7°– A large (A4) envelop bearing the candidate's address with a postage stamp.

(2) All incomplete files shall be simply rejected at the General Delegation for National Security and returned to sender.

III – LONE EXAMINATION CENTRE: YAOUNDE

ARTICLE 4.- Candidates shall be expected in front of their examinations rooms, 30 minutes before the beginning of the first subject, with their National Identity Cards and the receipts issued upon submission of their files. They shall not be allowed into the examination rooms with any paper or book; writing and rough work sheets shall be provided by the administration.

IV – THE EXAMINATION

ARTICLE 5.- (1) The competitive examination shall comprise a written part and an interview scored on a scale of 0 to 20 with varying coefficients.

(2) Candidates for the special competitive examination shall be exempted from medicals, physical fitness test, and character verification.

A) – THE WRITTEN PART:

The written examination shall take place at the lone centre of **Yaounde** per the following schedule:

DATE	SUBJECT	COEF.	DURATION	ELIMINATORY MARK	TIME
26/08/2017	<u>1ST SUBJECT</u> GENERAL KNOWLEDGE/ CULTURE GENERALE	5	4 Hours	06/20	8:00 a.m. - 12:00 Noon
26/08/2017	<u>2nd SUBJECT</u> REPORT/RAPPORT	3	3 Hours	06/20	2:00 p.m.- 15:00 p.m.

For candidates to be declared successful in the written examination, they shall have an average score of 11/20 at least, without an eliminatory mark in any of the subjects.

B) – THE INTERVIEW:

Candidates declared successful in the written examination shall report for an interview at the lone centre of Yaounde.

During the interview, questions shall be drawn from the examination syllabus and shall also have to do with current events. The candidate shall be briefly allowed to prepare an exposé on a question drawn, and shall make a presentation for 10 minutes, followed by a question and answer session with the jury for 10 minutes, all on coefficient 2.

V – FINAL RESULTS

ARTICLE 6.- The final results of the competitive examination shall be released by the Delegate General for National Security.

ARTICLE 7.- Only candidates who shall have the required average mark without an eliminatory mark shall be declared successful. They shall be nominated Cadet Assistant Superintendent of Police in the first year of National Advanced Police School by the competent authority.

ARTICLE 8.- The present order shall be registered and published in the Official Gazette, in English and French.-

DONE IN YAOUNDE, THIS 08 MAY 2017
FOR THE PRESIDENT OF THE REPUBLIC
and by delegation
THE DELEGATE GENERAL FOR NATIONAL SECURITY



Martin MBARGA NGUELE -

ANNEX :

SYLLABUS OF THE DIRECT COMPETITIVE EXAMINATION FOR THE SPECIAL RECRUITMENT OF 50 FIRST YEAR CADET ASSISTANT SUPERINTENDENTS OF POLICE

1st SUBJECT: GENERAL KNOWLEDGE/CULTURE GENERALE

Candidates shall answer questions on the evolution of political, economic, social and cultural issues in the world since 1939 with emphasis on Africa in general and Cameroon in particular.

2nd SUBJECT : REPORT/RAPPORT

Candidates shall write a service report.